

[View this email in your browser](#)



OCTA Newsletter | 2021 03

English version

[Version française ci-dessous](#)

Traineeship opportunity!

OCTA is looking for its next trainee: a young dynamic person with at least C1 Level in English, with a background in Communications, International Studies or any related field linked to the OCTs. The traineeship is open to young professionals and young graduates from the OCTs members of the Association. Each candidate needs to be endorsed by the OCT from which (s)he belongs, candidates need to come via the OCTs members of the Association.

Deadline to apply: 9 April 2021

For more information: <http://www.octassociation.org/traineeship-opportunity>

OCTA Webinar 2021: Participation of OCTs in EU programmes

Following the publication of the latest OCTA report on the participation of OCTs in EU programmes, a webinar took place on the 24 March 2021 to present the main conclusions of the research. It was the opportunity for OCTs, the European Commission and Members of the European Parliament to discuss OCTs increased awareness and relevance, their involvement in the EU family and OCTA's

professionalisation and aims.

OCTA has printed copies of the report, please contact Marta Fernández Forniéles at marta@overseas-association.eu if you would like to receive one.

For more information: <http://www.octassociation.org/octa-webinar-participation-of-octs-in-eu-programmes-24-march>

Thematic Programme for the Overseas Countries and Territories

An Introductory Webinar on the EU funded Thematic Programme for the Overseas Countries and Territories was organised by the European Commission and Expertise France, with the support of OCTA, on Friday 26 March. The event included a presentation by Mr. Andreas Roettger – Head of Sector at the European Commission, and a number of presentations by the Expertise France, introducing the aims and goals of the programme, as well as the team managing it.

The core objective of this programme is to provide adapted and prescriptive technical support to the 25 OCTs (current and former EU) in the fields of 1) Resilience to Climate Change and 2) Transition Towards Low Carbon Energy. Additionally, given the ongoing Covid-19 pandemic, there is potential scope to integrate actions to the programme aimed at addressing the significant challenges related to this sanitary crisis.

This Thematic Programme was developed at the request of the EU OCTs and is funded by the European Union as part of the 11th EDF.

The “Sustainable Overseas Territories” competition (*«les Outre-mer durables»*)

The Eco Maires is a national and international association of mayors and local elected officials for sustainable development at all territorial levels and close to citizens.

The aim of the "Sustainable Overseas Territories" competition is to highlight the outstanding initiatives of overseas communities in terms of environmental policy and sustainable development.

Under the presidency of Mr. Olivier SERVA, Member of Parliament for Guadeloupe, the jury composed of 7 people met on March 24, 2021 in order to designate the winners of the 10th edition.

OCTA was invited to participate in the jury of this competition and was represented by Mr. Atoloto Malau, Vice-President of the OCTA Executive Committee.

The winners will be announced on 7 April 2021 at the National Assembly in Paris.

For more information: <https://ecomaires.com/les-outre-mer-durables/>

European Parliament adopts the InvestEU Programme

On Tuesday, 9 March, the European Parliament approved by a strong majority the interinstitutional agreement on the regulation establishing the InvestEU Programme designed to boost investment in the European Union.

With €26 billion (in current prices) set aside in the EU budget as a guarantee, InvestEU is expected to mobilise €400 billion to be invested across the European Union from 2021 to 2027.

The InvestEU Programme builds on the model of the Investment Plan for Europe for 2015-2020, the Juncker Plan, and will provide the EU with crucial long-term funding, crowding in private investment, in support of the recovery and helping build a greener, more digital and more resilient European economy.

For more information: <http://www.octassociation.org/european-parliament-gives-green-light-to-investeu-programme>

European Parliament adopts the EU4Health programme

On Tuesday, 9 March, the European Parliament approved by a large majority the new health programme for the 2021–2027 period, EU4Health, which aims to prepare EU health systems more rigorously for future health threats and pandemics. EU4Health will make a significant contribution to the post-COVID-19 recovery and will provide funding to EU countries, health organisations and NGOs. The Programme budget is 5.1 billion EUR. A total of 20% of this envelope is to be reserved for health promotion and prevention and 12.5% for the creation of a European pharmacy of essential products to supplement national stocks in the event of a crisis.

For more information: <http://www.octassociation.org/european-parliament-approves-the-eu4health-programme>

New Knowledge4Policy page dedicated to algae biomass

The European Commission has published a new section in its 'Knowledge4Policy' page on algae biomass. The page contains numerous useful links to information on the subject, including a "Brief on algae biomass production".

More information here: https://knowledge4policy.ec.europa.eu/bioeconomy/topic/algae-biomass_en#latest-on-algae%20biomass-from-the-knowledgebase

Webinar 'How to prepare a successful proposal in Horizon Europe?'

The 24th of March, the European Commission organised a webinar to inform participants on how to prepare a successful proposal in Horizon Europe.

The first part of the webinar addressed the submission and evaluation of the proposal while the second part addressed the Model Grant Agreement.

The recordings and PowerPoint presentations are available here:

<https://ec.europa.eu/research/participants/docs/h2020-funding-guide/other/event210324.htm>

OCTA also attended and can share notes with interested parties.

Launching of the 8th edition of CELEBRATE ISLANDS



The 8th edition of CELEBRATE ISLANDS will take place from the 18th to the 23rd of May 2021, under the theme "Let's take care of our islands".

For this edition, it is possible to show how territories are taken care of by sharing actions. People can send a short summary of their actions, photos and videos, and it will be shared during the week of May 18.

Moreover, there is a video contest giving participants the opportunity to implement a small project on their island. There are four awards of €3,000 each.

For more information:

- <https://cni.storage.orange-business.com/invitations/?share=eaed0c5f3db22387b680>

<https://www.facebook.com/celebrateislands>

ICO Solutions Webinar: Companies pitches – Biodiversity / 6 April

WEBETS
Webinaires entreprises

Session en français
6 Avril 2021
10h - 11h30 (UTC+1)

Connaître et suivre l'évolution de la biodiversité, lutter contre les espèces exotiques envahissantes ou encore restaurer les milieux...

PITCHS ENTREPRISES BIODIVERSITE

Venez découvrir les solutions au service des acteurs engagés dans la préservation et le développement soutenable des territoires côtiers, insulaires et marins et échanger en direct avec les entreprises.

Logos: Ico Solutions, République Française, Conservatoire du littoral, CCI Aix Marseille Provence, éco entreprises, Respectocean, Scottish Government, Entrepreneurs pour la Planète, Marseille 2021.

French-speaking companies will present, in the form of short pitches, the solutions they propose to the challenges of biodiversity monitoring, the fight against invasive alien species, or the restoration of ecosystems and landscapes and seascapes. A second part will be dedicated to direct exchanges between participants and companies.

The webinar will be in French.

For more information: <https://ico-solutions.eu/workshops/webinar-companies-pitches-biodiversity-french/>

Signature of a partnership agreement between France and the Pacific Community

On 28 January, Mr Jean-Yves Le Drian, Minister for Europe and Foreign Affairs, and Mr Stuart Minchin, Director General of the Pacific Community (SPC) signed the multi-year cooperation partnership agreement between France and the Pacific Community (SPC).

This strengthens the 74-year relationship between France, a founding member of SPC, and the largest intergovernmental technical and scientific organisation in the Pacific, composed of 26 members.

This new framework will strengthen joint and multilateral action in four priority areas: public health, climate change, the oceans and sustainable management of natural resources, as well as promote common values, including gender equality.

The multi-donor "KIWA Initiative" for climate change adaptation and biodiversity protection in the Pacific led by the *Agence Française de Développement* (French Development Agency -AFD), with a budget of some EUR 35M - including EUR 13M from France and EUR14M from the European Union, - is a recent example of the excellent relations that exist between SPC and France.

For more information: <http://www.octassociation.org/signature-of-a-partnership-agreement-between-france-and-the-pacific-community>

Version française

Opportunité de stage !

L'OCTA recherche son prochain stagiaire : une jeune personne dynamique ayant au moins le niveau C1 en anglais, avec une formation en communication, études internationales ou tout autre domaine lié aux PTOM.

Le stage est ouvert aux jeunes professionnels et aux jeunes diplômés des PTOM membres de l'Association. Chaque candidat doit être soutenu par le PTOM auquel il appartient, les candidats doivent venir par l'intermédiaire des PTOM membres de l'association.

Date limite de candidature : 9 avril 2021

Pour plus d'informations : <http://www.octassociation.org/traineeship-opportunity>

Webinaire de l'OCTA 2021 : Participation des PTOM aux programmes de l'UE

Suite à la publication du dernier rapport de l'OCTA sur la participation des PTOM aux programmes de l'UE, un webinaire a eu lieu le 24 mars 2021 pour présenter les principales conclusions de la recherche.

Ce fut l'occasion pour les PTOM, la Commission européenne et les membres du Parlement européen de discuter de la sensibilisation et de la pertinence accrues des PTOM, de leur participation à la famille de l'UE et de la professionnalisation ainsi que des objectifs de l'OCTA.

L'OCTA dispose de versions papier du rapport. Veuillez contacter Marta Fernández Fornieles à l'adresse marta@overseas-association.eu si vous souhaitez en recevoir une.

Pour plus d'informations : <http://www.octassociation.org/webinar-de-l-octa-participation-des-ptom-dans-les-programmes-de-l-ue-24-mars>

Programme thématique pour les pays et territoires d'outre-mer

Un webinaire d'introduction au programme thématique pour les pays et territoires d'outre-mer financé par l'UE a été organisé par la Commission européenne et Expertise France, avec le soutien de l'OCTA, le vendredi 26 mars. L'événement comprenait une présentation par M. Andreas Roettger - Chef de secteur à la Commission européenne, et des présentations par Expertise France, présentant

les buts et objectifs du programme, ainsi que l'équipe qui le gère.

L'objectif principal de ce programme est de fournir un soutien technique adapté aux 25 PTOM (actuels et anciens de l'UE) dans les domaines de 1) la résilience au changement climatique et 2) la transition vers une énergie à faible émission de carbone.

En outre, du fait de la pandémie actuelle de Covid-19, il est possible d'intégrer au programme des actions visant à relever les défis importants liés à cette crise sanitaire.

Ce programme thématique a été développé à la demande des PTOM de l'UE, et est financé par l'Union européenne dans le cadre du 11ème FED.

Concours « les Outre-mer durables »

Les Eco Maires est une association nationale et internationale de maires et d'élus locaux pour le développement durable à tous les échelons territoriaux et de proximité avec les citoyens.

Le concours "Les Outre-mer durables" a pour objectif de mettre en lumière les initiatives exemplaires des collectivités ultramarines en matière de politique environnementale et de Développement durable.

Sous la présidence de M. Olivier SERVA, député de la Guadeloupe, le jury composé de 7 personnes a été réuni le 24 mars 2021 afin de désigner les lauréats de la 10^e édition.

L'OCTA a été invité à participer au jury de ce concours et a été représenté par M. Atoloto Malau, Vice président du Comité Exécutif de l'Association.

L'annonce des lauréats se fera le 7 avril 2021 à l'Assemblée nationale à Paris.

Pour plus d'informations : <https://ecomaires.com/les-outre-mer-durables/>

Le Parlement européen adopte le programme InvestEU

Le mardi 9 mars, le Parlement européen a approuvé à une forte majorité l'accord interinstitutionnel sur le règlement instaurant le programme InvestEU destiné à stimuler l'investissement dans l'Union européenne.

Avec 26 milliards d'euros (prix courants) réservés dans le budget de l'Union à titre de garantie, InvestEU devrait mobiliser 400 milliards d'euros d'investissements dans l'ensemble de l'Union de 2021 à 2027.

Le programme InvestEU prend la relève du plan d'investissement pour l'Europe pour la période 2015-2020, le plan Juncker, et dotera l'UE d'un financement à long terme essentiel, mobilisant des investissements privés au soutien de la relance et contribuant à construire une économie européenne

qui soit plus verte, davantage axée sur le numérique et plus résiliente.

Pour plus d'informations : <http://www.octassociation.org/le-parlement-europeen-adopte-le-programme-investeu>

Le Parlement européen adopte le nouveau programme "L'UE pour la santé"

Le mardi 9 mars, le Parlement européen a approuvé à une large majorité le nouveau programme "l'UE pour la santé" (EU4Health) pour la période 2021-2027, qui vise à mieux préparer les systèmes de santé de l'UE aux futures pandémies et menaces pour la santé. Le programme « L'UE pour la santé » contribuera de manière significative à la relance post-COVID-19 et fournira des financements aux pays de l'UE, aux organisations de santé et aux ONG.

Le budget du programme s'élève à 5,1 milliards d'euros. Au total, 20% de cette enveloppe doit être réservée à la promotion de la santé et à la prévention et 12,5% à la constitution d'une pharmacie européenne de produits essentiels destinée à compléter les stocks nationaux en cas de crise.

Pour plus d'informations : <http://www.octassociation.org/le-parlement-europeen-adopte-le-nouveau-programme-l-ue-pour-la-sante>

Nouvelle page Knowledge4Policy dédiée à la biomasse algale

La Commission européenne a publié une nouvelle section dans sa page « Knowledge4Policy » sur la biomasse algale. La page contient de nombreux liens utiles vers des informations sur le sujet, y compris un « Briefing sur la production de biomasse d'algues ».

Pour plus d'informations : https://knowledge4policy.ec.europa.eu/bioeconomy/topic/algae-biomass_en#latest-on-algae%20biomass-from-the-knowledgebase

Webinaire «Comment préparer une proposition réussie dans Horizon Europe»?

Le 24 mars, la Commission européenne a organisé un webinaire pour informer les participants sur la façon de préparer une proposition réussie dans le cadre d'Horizon Europe.

La première partie du webinaire portait sur la remise et l'évaluation de la proposition, tandis que la seconde partie traitait du modèle de convention de subvention.

Les enregistrements et les présentations PowerPoint sont disponibles ici : <https://ec.europa.eu/research/participants/docs/h2020-funding-guide/other/event210324.htm>

L'OCTA était également présent et peut partager ses notes avec les parties intéressées.

Lancement de la 8e édition de CELEBRATE ISLANDS



La 8e édition de CELEBRATE ISLANDS se tiendra du 18 au 23 mai 2021, sur le thème "Prenons soin de nos îles".

Pour cette édition, il est possible de montrer comment il est pris soin des territoires en partageant des actions. Les personnes peuvent envoyer un court résumé de leurs actions, des photos et des vidéos, et ce sera partagé pendant la semaine du 18 mai.

De plus, un concours vidéo donne aux participants la possibilité de mettre en œuvre un petit projet sur leur île. Quatre prix de 3 000 € chacun seront décernés.

Pour plus d'informations :

- <https://cnl.storage.orange-business.com/invitations/?share=eaed0c5f3db22387b680>
- <https://www.facebook.com/celebrateislands>

Webinaire de ICO Solutions : Pitches entreprises – Biodiversité / 6 avril




Session en français
6 Avril 2021
10h - 11h30 (UTC+1)

+
Connaître et suivre l'évolution de la biodiversité, lutter contre les espèces exotiques envahissantes ou encore restaurer les milieux...
+

PITCHS ENTREPRISES
BIODIVERSITE

Venez découvrir les solutions au service des acteurs engagés dans la préservation et le développement soutenable des territoires côtiers, insulaires et marins et échanger en direct avec les entreprises.




Des entreprises francophones viendront présenter, sous forme de pitches courts, les solutions qu'elles proposent aux enjeux de suivi de la biodiversité, de lutte contre les espèces exotiques envahissantes, ou encore de restauration des écosystèmes et paysages marins et terrestres. Une seconde partie sera dédiée aux échanges directs entre participants et entreprises.

Pour plus d'informations : <https://ico-solutions.eu/fr/workshops/webinaire-pitchs-entreprises-biodiversite-francais/>

Copyright © 2021 OCTA, All rights reserved.

Our mailing address is:

OCTA